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گهـــی قانـــون تعیین تکلیف اراضی و ســـاختمان های فاقد ســـند رســـمی  آ
-سری )114( جمعی شهرستان الشتر

نظـــر بـــه دســـتور مـــواد ۱ و ۳ قانـــون تعییـــن تکلیـــف وضعیـــت اراضی و 
ک متقاضیانی کـــه در هیات  ســـاختمان های فاقـــد ســـند رســـمی امـــا
موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی شهرستان الشتر  مورد 
رســـیدگی و تصرفـــات مالکانه و بامعارض آنـــان محرز و رای لازم صادر 
گهی می گردد.  گردیـــده جهـــت اطاع عموم به شـــرح ذیـــل  در دو نوبت آ
درصورتی که هرکس نســـبت به صدور ســـند مالکیت به نام متقاضیان 
گهی به مدت دو  یخ انتشار اولین آ اعتراض داشـــته باشـــد می تواند از تار
ک محل تسلیم و پس  ماه  اعتراض خود را کتبا به اداره ثبت اسناد واما
یخ تسلیم اعتراض دادخواست  از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تار
خود را به مراجع محترم قضایی تقدیم و گواهی تقدیم دادخواست را به 
اداره ثبـــت محل تحویـــل نماید، درصورتی که اعتراض در مهلت قانونی 
واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواســـت را به دادگاه عمومی 
محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و 

صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست.
یخ انتشار نوبت اول: )۱402/۱0/05(     نوبت دوم:  )۱402/۱0/20(  تار

کرم پـــور -امیـــر  ی-یعقـــوب  ز کرم پورفیرو ۱ – تقاضـــای »چراغعلـــی 
ی« فرزندان »جهان« نســـبت به  ی-هدایت الـــه کرم پورفیروز کرم پورفیروز
»ششـــدانگ یک قطعه زمین مزروعی« به مســـاحت »6949.64« مترمربع 
ک شـــماره »2۳5« اصلی واقع در بخش »۱۱حوزه ثبت  مجزی شـــده از پا
ملـــک الشـــتر )سلســـله(« خروجی از مالکیـــت مالک اولیه »جهانشـــاه 

ی« کرم پورفیروز

ی-یعقوب کرم پـــور -امیر کرم پور   2- تقاضـــای »چراغعلـــی کرم پورفیروز
ی«  فرزنـــدان »جهـــان« نســـبت بـــه  ی-هدایت الـــه کرم پورفیروز فیروز
»ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی« به مساحت »8777.۳۳« مترمربع 
ک شـــماره »2۳5« اصلی واقع در بخش »۱۱حوزه ثبت  مجزی شـــده از پا
ملـــک الشـــتر )سلســـله(«  خروجـــی از مالکیت مالک اولیه »جهانشـــاه 

ی« کرم پورفیروز
ی-یعقـــوب کرم پور -امیر کرم پور  ۳- تقاضـــای »چراغعلـــی کرم پور فیروز
ی« فرزنـــدان »جهـــان« نســـبت بـــه  ی-هدایت الـــه کرم پـــور فیروز فیروز
»ششـــدانگ یک قطعه زمین مزروعی« به مســـاحت »4766.94« مترمربع 
ک شـــماره »2۳5« اصلی واقع در بخش »۱۱حوزه ثبت  مجزی شـــده از پا
ملـــک الشـــتر )سلســـله(«  خروجـــی از مالکیت مالک اولیه »جهانشـــاه 

ی« کرم پور فیروز
4 - تقاضـــای »محمـــد امیدی شـــکری« فرزند »علی امیـــد« نســـبت بـــه 
»ششـــدانگ یـــک باب عمارت مســـکونی« بـــه مســـاحت »5۳« مترمربع 
ک شـــماره »24« فرعی از »96« اصلی واقع در بخش  مجزی شـــده از پا
»۱۱حوزه ثبت ملک الشـــتر )سلســـله(«  خروجی از مالکیت مالک اولیه 

»صیدجعفر حسنوند«
5 - تقاضای »محمد، مصطفی، مسعود نظری عالم« فرزندان »میرعباس« 
نســـبت به »ششـــدانگ یک باب عمارت مســـکونی« به مساحت »۱40« 
ک شـــماره »48« فرعی از »۱00« اصلی واقع در  مترمربع مجزی شـــده از پا
بخش »۱۱حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله(«  خروجی از مالکیت مالک 

اولیه »سرور منظمی«
6- تقاضای »علی صفر یوسف وند« فرزند »کرمعلی« نسبت به »ششدانگ 

ک  یک قطعه باغ« به مســـاحت »۳467.88« مترمربع مجزی شـــده از پا
شماره »۱06« اصلی واقع در بخش »۱۱حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله(« 

خروجی از مالکیت مالک اولیه »کرمعلی یوسف وند«
7 - تقاضای »ایرج حســـنوند« فرزند »نور خدا« نســـبت به »ششـــدانگ 
یکباب عمارت مسکونی« به مساحت »۱98.09« مترمربع مجزی شده از 
ک شماره »6« فرعی از »9۱« اصلی واقع در بخش »۱۱حوزه ثبت ملک  پا

الشتر )سلسله(«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »رضاقلی ملکی«
8 - تقاضای »زمان حسینی« فرزند »محمد ولی« نسبت به »ششدانگ 
یک باب عمارت مســـکونی«   به مســـاحت »200« مترمربع مجزی شـــده 
ک شـــماره »۱8« فرعی از »90« اصلـــی واقع در بخش »۱۱حوزه ثبت  از پـــا

ملک الشتر )سلسله(«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »علی فاح«
9 - تقاضـــای »درویش رضـــا و عباس رضا نادری زاده« فرزندان »حبیب« 
نسبت به »ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی«  به مساحت »68406.55« 
ک شـــماره »7۳« فرعی از »76« اصلی واقع در  مترمربع مجزی شـــده از پا
بخش »۱۱حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله(«  خروجی از مالکیت مالک 

اولیه »حبیب ولد چراغعلی«
۱0- تقاضـــای »درویش رضا و عبـــاس رضا نادری زاده« فرزندان »حبیب« 
نســـبت به »ششـــدانگ یک قطعه باغ« به مســـاحت »2287.5۱« مترمربع 
ک شماره »۱« فرعی از »78« اصلی واقع در بخش »۱۱حوزه  مجزی شده از پا

ثبت ملک الشتر )سلسله(« خروجی از مالکیت مالک اولیه »علیرضا« 
شناسه: 1630373

فرشاد بازوندنژاد  
ک شهرستان الشتر رئیس اداره ثبت اسناد و املا

آمـــار اشـــتغال 35 درصدی فارغ التحصیلان رشـــته های کشـــاورزی در 
ســـال تحصیلی 1397-1396 بر اســـاس گزارش های رســـمی، نشـــان 
می دهـــد بخـــش قابل توجهی از دانشـــجویان این حـــوزه عملا فرصتی 
برای درآمدزایی از حوزه کشـــاورزی ندارند. حالا همین مســـاله یکی از 
دلایل  برای تدوین نظام نامه جامع آموزش کشاورزی و منابع طبیعی از 
سوی وزارت علوم معرفی شده است. نظام نامه ای که در 6 ماده و 31 
تبصـــره، اهـــداف مختلفی ازجمله ایجاد تحـــول در نظام آموزش عالی 
کشاورزی و منابع طبیعی بر اساس اسناد بالادستی مانند بیانیه گام دوم 
انقلاب، هماهنگی و هم افزایی دستگاه های اجرایی کشور در اجرای 
افزایش بهره وری این دو حوزه، افزایش توانمندی های حرفه ای، تجربی 
و مهارتـــی دانشـــجویان با توجه به نیاز کشـــور در ایـــن حوزه ها را دنبال 
می کند. از طرف دیگر نمی توان این واقعیت را کتمان کرد که شـــرایط 
موجود کشور در حوزه تربیت نیروی انسانی در حوزه های کشاورزی و 
منابع طبیعی قابل قبول نیست و با توجه به اهمیت این حوزه استراتژیک 
یســـت محیطی،  برای ایجاد و تداوم امنیت پایدار در حوزه غذایی و ز
لـــزوم بازنگـــری در وضعیـــت فعلـــی از ضرورت های این دوره به شـــمار 
مـــی رود، امـــا واقعیـــت اینکه تدویـــن و اجرای این نظام نامـــه موافقان و 
مخالفانی دارد که نمی توان نظرات شان را نادیده گرفت. اساتیدی که 
معتقدند صرف تغییر و ادغام رشـــته های مرتبط با کشـــاورزی و منابع 
طبیعـــی نمی تواند تاثیری در اشـــتغال پایین فارغ التحصیلان این حوزه 
داشته باشد. از طرف دیگر مبهم بودن چگونگی اجرای این نظام نامه 
و نامشـــخص بودن ســـرفصل های جدید باعث ســـردرگمی داوطلبان 
یرساخت  خواهد شد، بنابراین به جای اجرای اینگونه تغییرات، باید ز
هـــای لازم را در دانشـــگاه ها فراهـــم کرد. با این حـــال دیدگاه موافق این 
نظام نامـــه، تغییـــر وضعیت تربیت نیروی انســـانی حوزه کشـــاورزی به 
شـــرطی کـــه آموزش هـــای مهارتی در آن به شـــکل جدی دنبال شـــود را 

به عنـــوان راهکاری برای برون رفت از وضعیت فعلی می داند.

   آمارهای  آموزش عالی 
در حوزه کشاورزی چه می گوید؟ 

امـــا بد نیســـت پیش از اینکه بخواهیم ادله هـــر دو طرف را بخوانیم، نگاهی به 
جمعیت دانشـــجویی این حوزه و تعداد مراکز آموزش عالی داشـــته باشـــیم. بر 
اســـاس گزارش موسســـه پژوهش و برنامه ریزی آموزش عالی در سال تحصیلی 
۱400-۱۳99 از جمعیت ۳ میلیون و ۱7۳ هزار و 779 نفری دانشجویان، تنها 4 
درصدشان یا به عبارت دقیق تر ۱26 هزارو  95۱ نفرشان دانشجوی کشاورزی و 
دامپزشـــکی بودند! جمعیتی که بر اســـاس اعام خود وزارت علوم در 50۱ مرکز 
آموزش عالی حوزه کشـــاورزی و منابع طبیعی تحصیل می کنند. البته در این 
میـــان دانشـــگاه آزاد بـــا برخورداری از 2۱۳ مرکز در جایـــگاه اول و بعد از آن پیام 
نـــور بـــا ۱5۳ مرکـــز قـــرار دارد؛ جایگاه ســـوم هم به دولتی با 85 مرکز می رســـد. در 
نـــگاه کان تـــر هم 4 هزار و 7۱ کدرشـــته مرتبط با کشـــاورزی و منابع طبیعی در 

دانشگاه های کشور وجود دارد. 

   ایده جدید برای آموزش کشاورزی
 از کارشناسی مستقیم دکتری بگیرید! 

ایـــن نظام نامـــه که هنوز زمان دقیق اجرای آن اعام نشـــده، دو بند مهم در قالب 
مـــاده 4 و 5 دارد کـــه تـــا حدی تکلیف وضعیت آموزش های مهارتی و همچنین 
مقاطع تحصیلی را مشخص کرده است. براساس ماده چهارم آن دروس مهارتی-

اشتغال پذیری در قالب یک مجموعه ۱5 واحدی در برنامه درسی در نظر گرفته 
، مهارت های نرم  شـــده که شـــامل کاربینی، کارآموزی، کارآفرینی و کســـب و کار
شغلی و کارورزی می شود. از ۳2 ساعت درسی برای هر کدام از دروس کاربینی، 
کارآفرینی کسب و کار و مهارت های نرم که بگذریم، طولانی ترین دروس مهارتی را 
باید کارورزی با 5۱2 ساعت دانست؛ البته زمان در نظر گرفته شده برای کارآموزی 
هم بین ۱28 تا 256 ســـاعت اســـت که برای تمام رشـــته های کارشناسی پیوسته 
الزامـــی خواهـــد بود. ماده پنجم این نظام نامه هم درباره یکپارچه ســـازی مقاطع 
تحصیلی است که از مقطع کاردانی پیوسته تا دکتری تخصصی را شامل می شود، 
اما موضوع قابل توجه این ماده آن است که در مقطع دکترای مستقیم، داوطلب 
می تواند مستقیما با داشتن مدرک کارشناسی، وارد مقطع دکتری شود؛ هر چند 
مدت زمان تحصیل در این دوره براساس شرایط و ضوابط وزارت عتف تعیین 
خواهد شـــد و هنوز جزئیات آن مشـــخص نیست. تبصره 28 این نظام هم نکته 
مهمی دارد که بر اساس آن بومی گزینی برای تمام مقاطع در رشته های کشاورزی 

و منابع طبیعی حذف می شود. 

مجری طرح بازمهندسی نظام آموزشی، پژوهشی و خدمات فناوری علوم کشاورزی 
و منابع طبیعی دانشگاه آزاد: 

   فارغ التحصیل کشاورزی 
باید هم زراعت بداند هم خاک شناسی

محمدعلی باغستانی، مجری طرح بازمهندسی نظام آموزشی، پژوهشی و خدمات 
فناوری علوم کشاورزی و منابع طبیعی دانشگاه آزاد درباره تدوین نظام نامه جامع 
آمـــوزش کشـــاورزی و منابع طبیعی گفت: »این ایـــده ابتدا تحت عنوان دکترای 
حرفه ای از ســـوی دانشـــگاه آزاد مطرح شـــد، یعنی نزدیک به ســـه سال پیش این 
طرح را به وزارت علوم ارائه دادیم، اما این طرح رد شد. با این حال به نظر می رسد 
این نظام نامه، طرح خوبی است؛ چرا که ما یک نفر به عنوان کارشناس جامع در 
عرصه هایی که تولید به آن نیاز دارد، نداریم. در همین راستا نیاز داریم کارشناسانی 
ک شناسی بداند.«  را داشته باشیم که هم کمی زراعت، کمی باغبانی و حتی خا
او در همین زمینه افزود: »آنچه ما به وزارت علوم ارائه دادیم، تحت عنوان دکترای 
حرفه ای بود. یعنی در آن اعام کردیم عاوه بر اینکه دانشجو در دکترای حرفه ای 
باید دروس اصلی این سه رشته را به خوبی فرا بگیرد، باید نزدیک به دو سال هم در 
عرصه های تولیدی حضور پیدا کند. یعنی می خواستیم همان سیستمی که امروز 
در آموزش پزشکی داریم در حوزه تربیت نیروی انسانی این حوزه هم داشته باشیم.« 

   مدل جدید صرف تاکید بر حوزه تئوریک 
نمی تواند نیاز کشاورزی را تامین کند

مجری طرح بازمهندسی نظام آموزشی، پژوهشی و خدمات فناوری علوم کشاورزی 
و منابع طبیعی دانشـــگاه آزاد بیان داشـــت: »دانشـــجو باید طی دوسال در حوزه 
خودش به اصطاح دست به آچار شود تا از این طریق شاهد تربیت کارشناسانی 

باشیم که به درد انجام فعالیت های اجرایی بخورد.« 
باغستانی با تاکید بر اینکه نظام نامه درمجموع پیشنهاد خوبی محسوب می شود، 
افزود: »البته باید این مساله را مدنظر قرار داد که اگر در این نظام نامه تنها به دروس 
تئوریک تاکید شود؛ باز هم خروجی ای را نخواهیم داشت که نیازمند عرصه تولید 
اســـت. ما کل رشـــته های کشـــاورزی را در سه سطح تقســـیم بندی کرده ایم؛ یک 
بخش دامپروری و شـــیات، بخش دیگر کشـــاورزی به معنی باغبانی، زراعت، 
ک شناسی و سطح سوم هم منابع طبیعی. در حقیقت ایده ما این بود که در  خا
دوره دکتری عمومی، همان مدلی را که در سیستم وزارت بهداشت است، داشته 
باشـــیم.« او درباره چرایی رد شـــدن ایده دانشگاه آزاد از سوی وزارت علوم گفت: 
»اولین ایرادی که گرفتند این بود که ما گفتیم مستقیم، پذیرش دانشجو را از مقطع 
دیپلم به مقطع کارشناسی ارشد داشته باشیم که مسئولان آن زمان گفتند این الگو 
را نمی خواهیم و می خواهیم از مقطع دیپلم برای کارشناسی پذیرش کنیم. البته 
می خواهم گایه ای از وزارت علوم داشته باشم؛ اینکه این ایده سه سال پیش در 
دانشـــگاه آزاد مطرح و کارهای کارشناســـی زیادی هم روی آن صورت گرفته بود، 
از ایـــن رو انتظـــار می رفـــت حالا که می خواهند این الگو را پیاده کنند چند نفر از 
بدنه کارشناسی دانشگاه آزاد در جلسات حضور پیدا کنند، درحالی که همین 
الگو قرار است در آینده به دانشگاه آزاد هم دیکته شود. ما در حوزه کشاورزی هزار 
و 700 نفر هیات علمی تمام وقت داریم و جایز نبود یکی، دو نفر از کارشناس از 

مجموعه دانشگاه آزاد در اینجا حضور داشته باشد؟« 

عضو هیات علمی دانشکدگان کشاورزی و منابع طبیعی دانشگاه تهران: 
   صورت مساله تغییرات در رشته های کشاورزی 

مشخص نیست 
ی و منابع طبیعی  مسعود احمدزاده، عضو هیات علمی دانشکدگان کشاورز
دانشـــگاه تهران با اشـــاره به ایرادهای شـــکلی  نظام نامه جامع آموزش عالی 
ی و منابـــع طبیعی گفـــت: »یکی از موضوعاتی که امـــروز در مجامع  کشـــاورز
علمی و انجمن ها و گروه های مختلف علمی درباره آن حرف زده می شـــود، 
این است که اصا نمی دانیم هدف مسئولان از ایجاد این نظام نامه چیست؟ 
یعنـــی نمی دانیـــم چالش ایـــن حوزه چه بوده و چرا قرار اســـت چنین تغییری 
گرچه حرف هایی زده شـــده مبنی بر اینکه مثا دانشجو اقبالی  ایجاد شـــود؟ ا
ی ندارد یا ادعا می کنند فرصت های شغلی  به برخی رشته های حوزه کشاورز
مناســـبی برای فارغ التحصیان این حوزه به دلیل نبود مهارت های لازم پیدا 
گر می خواهند تغییر اساســـی در  نمی شـــود، اما مســـاله اصلی این اســـت که ا
این حوزه ایجاد شود، طبیعتا باید شکل ورود به این حوزه هم درست باشد.«  
او ادامه داد: »مســـئولان باید به صراحت عنوان کنند فان معضل در کشـــور 
ی مرتبط با چند رشته به دلیل  وجود دارد و سیســـتم آموزشـــی بخش کشـــاورز
مشـــخص نیاز به تغییر دارد، درحالی که امروز صورت مســـاله ایجاد تغییرات 
ی بـــرای ما مشـــخص نیســـت.«  عضـــو هیات علمی  در رشـــته های کشـــاورز
کید بر اینکه بخش  ی و منابع طبیعی دانشگاه تهران با تا دانشکدگان کشاورز
عمده ای از فعالان این حوزه منتقد این تصمیم هستند، تصریح کرد: »مسئولان 
باید توضیح دهند و بگویند مساله امروز این حوزه چیست و راهکارشان هم 

می تواند مشـــکل فعلی را حل کند، یعنی باید اولین اقدام آنها توضیح درباره 
مساله و راهکار باشد. ما امروز بزرگ ترین دانشگاه کشاورزی را با قدمت نزدیک 
یم، اما در همین دانشگاه باغبانی، یک دانشکده  به ۱20 سال در کشور چین دار
مختص به خودش را دارد. حالا گاهی مسئولان می گویند مثا فان کشور چنین 
... اما باید این مســـاله را  پا دانشـــکده علوم گیاهی دارد و وضعیتی دارد یا ارو
مدنظر قرار داد که مگر این کشور برای همه دانشگاه هایش یک نسخه واحد 
ی تصویب  یم یک نسخه واحد کشور می پیچد؟ ســـوال این اســـت آیا لازم دار
کنیم و تنها به هر دانشـــگاهی این اختیار را بدهیم که متناســـب با وضعیت 

خودش یک تغییراتی در آن نسخه واحد ایجاد کند؟« 

   نباید برای همه کشور یک نسخه پیچید 
احمدزاده تاکید کرد: »مســـئولان تغییری را که در حوزه رشـــته های کشاورزی قرار 
است رخ دهد باید در ساختار کلی آموزش عالی و حوزه کشاورزی کشور ببینند، 
نباید برای همه کشـــور یک نســـخه پیچید؛ زیرا اصا حرف درســـتی نیســـت که 
بخواهیم برای دانشـــگاهی که زابل اســـت با دانشـــگاهی که در تهران قرار دارد، 
یک نوع نسخه درنظر بگیریم. اصا مگر ورودی های این دو دانشگاه با هم یکی 
هســـتند؟« او تصریح کرد: »امروز حرف مســـئولان این است که فارغ التحصیان 
این رشـــته ها در حوزه شـــغل با مشـــکل روبه رو بوده و مهارت لازم را ندارند و اگر 
علم شـــان وســـیع تر باشد، فرصت های شغلی بیشـــتری هم خواهند داشت. اما 
درباره رشـــته گیاه پزشـــکی می گویم کســـی که در مقطع لیســـانس وارد این رشته 
می شـــود که معنایش حفاظت از گیاه اســـت، درباره بندپایان و حشرات آموزش 
می بینـــد، در حـــوزه میکروبی هم دروس مرتبط با قارچ هـــا را می خواند که دنیای 
... هم دروس مختلفی را می خواند؛  وسیعی دارد، درباره باکتری ها و ویروس ها و
از این رو اتفاقا امروز همین رشته گیاه پزشکی خودش یک رشته تجمیعی است و 
یکی از اعتراضات دانشجویان این است که در این رشته باید دنیای از اطاعات 
درباره موجودات زنده را فرابگیرند که نشان می دهد همین امروز به اندازه کافی این 
رشته فشرده است.« عضو هیات علمی دانشکدگان کشاورزی و منابع طبیعی 
دانشگاه تهران بیان داشت: »طبیعتا در دانشگاه ایرادهایی را داریم، اما واقعیت 
این است که چالش های موجود با تصمیمی که وزارتخانه گرفته، برطرف نمی شود. 
با توجه به اینکه امروز شـــاهد فشـــردگی دروس در این رشـــته هســـتیم، طبیعتا با 
تصمیم جدید، دانشجویان و فارغ التحصیانی را خواهیم داشت که به اصطاح 
از هر حوزه ای یک نکته ای می دانند، درحالی که امروز با توسعه علم اگر فردی از 
هر حوزه ای تنها یک آموخته سطحی داشته باشد، مطمئنا در حوزه کار به خطا 
می رود.« احمدزاده بیان داشت: »همین امروز که دانشجوی گیاه پزشکی تربیت 
می کنیم، می گوییم آنها نمی توانند تسلط کافی روی مباحث پیدا کنند، حالا با 
شرایط جدید وضعیت بدتر می شود، یعنی قرار است با تصمیم جدید، دانشجو 
کمی از درس زراعت، کمی از باغبانی و کمی هم گیاه پزشکی را فرابگیرد، طبیعتا 
این فرد دیگر همان مهارت های گذشـــته را نیز نخواهد داشـــت.« او با تاکید بر 
اینکه امروز برای کشـــور مقوله تامین امنیت غذایی مهم اســـت، گفت: »یکی از 
دغدغه های رشته گیاه پزشکی در کنار تولیدات، بحث سامت است که امروز 
اشکالات جدی هم در این زمینه داریم و امروز در حال پررنگ کردن موضوع هم 
هستیم، یعنی ما نیازمند تربیت گیاه پزشکان واقعی هستیم؛ چراکه نباید بحث 
ســـامت مواد غذایی کمرنگ شـــود. از ســـوی دیگر باید این را هم قبول کنیم که 
کلمات بار مفهومی خودشان را دارند و در نظام نامه جدید، بحث گیاه پزشکی و 
طبیعتا سامت این حوزه به تدریج گم می شود.« عضو هیات علمی دانشکدگان 
کشاورزی و منابع طبیعی دانشگاه تهران بیان داشت: »نمی گویم ما نیازمند تغییر 
درخصوص رشته های مرتبط با حوزه کشاورزی نیستیم، اما سوال این است که آیا 
تصمیم وزارت علوم در این زمینه می تواند مشکات کشور را حل کند؟ اینها جزء 

مواردی است که هیچ توضیحی درباره آن داده نشده است.« 

   باید دلیل نبود اقبال به رشته های کشاورزی بررسی شود
احمدزاده بیان داشت: »دلسوزان مدیران کشور هم عجول هستند و دوست دارند 
بگویند که در دوره مسئولیت شـــان فان کار انجام شـــده اســـت، از این رو کمتر 
دوست داریم کاری را انجام دهیم که درباره آن مطالعه و فکر شده باشد؛ چراکه 
این کار زمانبری خواهد بود و اگر این اتفاق واقعا رخ می داد شاید به ایده های بهتری 
می رسیدیم. اما آنچه مسلم است اینکه روشی که مسئولان برای همین سه رشته 

از رشته های کشاورزی در پی گرفته اند، اوضاع را بدتر می کند.« 
او گفت: »ما باید در حوزه کشاورزی مشابه آنچه در دامپزشکی اتفاق افتاده داشته 
باشـــیم. معتقدیم گیاه پزشـــکی باید از مقطع لیسانس به مقطع دکتری حرفه ای 
تبدیل شود تا بتوانیم نیروی انسانی متخصص واقعی در این حوزه تربیت کنیم؛ 
چراکه تحقق این مساله در مقطع لیسانس کمی سخت است اما در مقطع دکتری 
حرفه ای می توان آن را محقق کرد. البته مسئولان می گویند که دانشجو اقبالی به 
این رشته ها ندارد، اما مساله اصلی اینکه باید بررسی کنیم چرا این اتفاق افتاده 
است؟ واقعیت اینکه امروز جایگاه رشته های کشاورزی در جامعه به نسبت دیگر 

رشته ها افول کرده و باید برای این مساله چاره ای اندیشید.« عضو هیات علمی 
دانشکدگان کشاورزی و منابع طبیعی دانشگاه تهران در همین زمینه بیان داشت: 
»ســـوال این اســـت که چه اتفاقی افتاده که جامعه نســـبت به این رشـــته ها اقبال 
کمتری دارد؟ درحالی که یک برهه ای وضعیت این گونه نبوده و حتی اساتید ما 
می گویند بین پزشکی و کشاورزی، رشته کشاورزی را انتخاب می کردند. اما امروز 
وضعیت متفاوت است و متاسفانه در حال از دست دادن جایگاه کشاورزی در 
ایران هستیم و به جای اینکه این موضوع بررسی و مشکل آن حل شود، مسئولان 

ترجیح می دهند مشکات شکلی را حل کنند.« 

دانشیار گیاه پزشکی دانشگاه علوم کشاورزی و منابع طبیعی گرگان:
   دستگاه های اجرایی حوزه کشاورزی بورسیه دانشجویی 

راه اندازی کنند
کامران رهنما، دانشیار گیاه پزشکی دانشگاه علوم کشاورزی و منابع طبیعی گرگان 
با بیان اینکه تغییرات هر چند سال در رشته های مختلف فنی و مهندسی و اخیرا 
برای رشته کشاورزی قابل طرح است، گفت: »اما باید این مساله را مدنظر قرار داد 
که اصاح مشکاتی مانند بیکاری تنها مختص رشته کشاورزی نیست؛ چراکه 
همه می دانیم در دیگر رشته ها هم چنین مشکاتی را شاهد هستیم. به همین 
دلیل اگر می خواهیم تغییراتی در نظام نامه کشـــاورزی ایجاد کنیم، بهتر اســـت 
جدا از بحث اشتغال کار را دنبال کنیم. هرچند تعداد دانشجویان در رشته های 
کشاورزی این دانشگاه بالاست اما اگر دیگر دانشگاه های کشور با تعداد کمی از 
دانشجو روبه رو هستند، ما باید به این مراکز رجوع کنیم، یعنی شاید امکانات و 
تجهیزات آزمایشگاهی و مزرعه ای کمی دارد و اینها ازجمله مشکاتی است که 
در مراکز آموزشی وجود دارد و باید وزارت علوم با کمک وزارت کشاورزی، نسبت 

به تجهیز دانشگاه های کشاورزی کوشا باشد.« 

   توزیع رشته ها در دانشگاه ها 
باید براساس امکانات و تجهیزات دنبال شود

او ادامه داد: »یکی از مباحث ما توزیع مراکز آموزشـــی در کشـــور اســـت و باید این 
مشکل را حل کرد نه اینکه بگوییم رشته ها را با یکدیگر تجمیع کنیم و تنها یک 
رشته شبیه به رشته تولیدات گیاهی داشته باشیم، یعنی باید چند دانشگاه را در 
کشور که امکانات و تجهیزات خوب دارند مشخص کرده و بگوییم آنها متولی 
آموزش در رشته های مختلف کشاورزی هستند. از طرف دیگر باید محدودیتی 
برای رشته ها و پذیرش دانشجویان متناسب با امکانات دانشگاه ها، تعداد اساتید، 
... تعریف کنیم تا دیگر شاهد توزیع یکنواخت رشته های  امکانات آزمایشگاهی و
کشـــاورزی در ســـطح کشور نباشیم. به طور مثال بگوییم واحد علوم و تحقیقات 
دانشـــگاه آزاد به دلیل امکاناتی که دارد، می تواند فان رشـــته ها را داشـــته باشد یا 
توزیع رشته ها در دانشگاه های دولتی باید براساس امکانات و تجهیزات دنبال 
شود.« دانشیار گیاه پزشکی دانشگاه علوم کشاورزی و منابع طبیعی گرگان تصریح 
کرد: »در برخی رشته ها طی سال های گذشته تغییراتی در سرفصل های درسی 
داشته ایم اما نباید تغییر همانند یک شخم عمیق باشد و همه دانشگاه هایی 
که عملکرد موفقی هم در یک رشـــته داشـــته اند را حذف کنیم. امروز رشـــته های 
صنایع غذایی و گیاه پزشکی جزء رشته های پرمتقاضی است که با این نظام نامه 

دستخوش تغییر جدی می شود.« 

   نمی توان تنها با ادغام رشته ها چالش ها را حل کرد
رهنمـــا تصریـــح کـــرد: »دربـــاره امنیت غذایی برخی از رشـــته هایی کـــه مورد نیاز 
دستگاه های اجرایی از جمله وزارت کشاورزی و منابع طبیعی است باید مطابق 
، تقاضامحور دانشـــجو تعریف کنیم، یعنی اگر در کشاورزی و  با نیازهای کشـــور
محیط زیســـت با کم اقبالی دانشـــجویان روبه رو هســـتیم، باید وضعیت را تغییر 
دهیم. درواقع دولت و دســـتگاه های ذی ربط باید برای پذیرش در این رشـــته ها 
سهمیه تعریف و دانشجویان را بورسیه کنند تا از این طریق دانشجویان بتوانند 
وارد این حوزه شوند. همچنین باید اعام شود که مثا فارغ التحصیان این رشته ها 
با معدل مشخصی را در دستگاه ها جذب کنند تا از این طریق رشته هایی که 
دچار متقاضی هســـتند، از شـــرایط فعلی خارج شـــوند.« او با تاکید بر اینکه ما تا 
سه و چهار سال آینده در منابع طبیعی دیگر کارشناس خبره نداریم، خاطرنشان 
کرد: »در آینده در حوزه جنگل ها، محیط زیست و سیاب ها معضات زیادتری 
خواهیم داشت. ما نیازمند سرمایه گذاری در برخی از رشته ها هستیم که متاسفانه 
در این شـــیوه نامه این مســـائل لحاظ نشـــده و تصور کردند تنها با ادغام رشته ها 
می توان مشکل را حل کرد. رشته هایی که امروز داوطلب ندارد، به دلیل آن است 
که دولت نه در جذب و نه در خروجی و ایجاد اشـــتغال ســـرمایه گذاری نکرده و 
قطعا باید در این زمینه ورود کند. معتقدم اگر این نظام نامه اگر با شیوه فعلی به 
مرحله اجرا برسد به ثمر نمی رسد و طرح جامعی نیست. دستگاه های اجرایی 
ک کردن صورت مساله می بینند و این طرح از اشتغال  حل مشکات شان را در پا

در آینده حمایت نمی کند.« 

»فرهیختگان« در گفت وگو با اساتید دانشگاه نظام نامه جامع آموزش کشاورزی و منابع طبیعی را بررسی کرد

زمینبایرآموزشکشاورزیآبادمیشود؟
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